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Nr. 7 VERSLAG VAN EEN ALGEMEEN OVERLEG
Vastgesteld 12 maart 2001

De algemene commissie voor Europese Zaken1 en de vaste commissie
voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid2 hebben op 22 februari 2001
overleg gevoerd met minister Vermeend en staatssecretaris Verstand van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid over:
– het verslag van de Informele Raad voor gelijke behandeling en

sociale zekerheid van 21, 22, 23 januari 2001 (21 501–26, nr.
6);

– het verslag van de gecombineerde Informele Telecomraad en
Raad voor Werkgelegenheid van 16 februari 2001 (21 501–10,
21 501–18, nr. 63);

– de geannoteerde agenda voor de Raad Werkgelegenheid en
sociaal beleid van 6 maart 2001 (21 501–18, nr. 143).

Van dit overleg brengen de commissies bijgaand beknopt verslag uit.

Vragen en opmerkingen uit de commissies

Mevrouw Bussemaker (PvdA) is bijzonder te spreken over het stuk van
het Zweeds voorzitterschap alsook over de Nederlandse reactie daarop, al
zijn de doelstellingen niet altijd even concreet en ontbreekt benchmarking
voor de kwaliteit van werk en voor arbeid en zorg. Het is niet duidelijk
welke initiatieven Nederland zelf denkt te nemen om de arbeidsmobiliteit
in Europa te vergroten, bijvoorbeeld het maken van afspraken met de
agrarische sector om voor seizoenarbeid arbeidskrachten uit kandidaat-
lidstaten toe te laten. Wat is het Nederlandse standpunt over het aan-

1 Samenstelling:
Leden: Weisglas (VVD), Scheltema-de Nie
(D66), Van Middelkoop (RPF/GPV), Van Oven
(PvdA), ondervoorzitter, Voûte-Droste (VVD),
Hessing (VVD), Hoekema (D66), Marijnissen
(SP), Verhagen (CDA), Rouvoet (RPF/GPV), De
Haan (CDA), Koenders (PvdA), Patijn (VVD),
voorzitter, Van den Akker (CDA), Ross-van
Dorp (CDA), Karimi (GroenLinks), Bussemaker
(PvdA), Timmermans (PvdA), Vendrik (Groen-
Links), Weekers (VVD), Albayrak (PvdA),
Eurlings (CDA), Van Baalen (VVD), Molenaar
(PvdA).
Plv. leden: Blaauw (VVD), Dittrich (D66), Van
den Berg (SGP), Valk (PvdA), Wilders (VVD),
Remak (VVD), Ter Veer (D66), Van Bommel
(SP), Van Ardenne-van der Hoeven (CDA), De
Graaf (D66), Van der Knaap (CDA), Waalkens
(PvdA), Verbugt (VVD), Balkenende (CDA),
Mosterd (CDA), M. B. Vos (GroenLinks), Feen-
stra (PvdA), Zijlstra (PvdA), Harrewijn (Groen-
Links), Geluk (VVD), Visser-van Doorn (CDA),
Örgü (VVD), Gortzak (PvdA), Crone (PvdA).

2 Samenstelling:
Leden: Terpstra (VVD), voorzitter, Biesheuvel
(CDA), Schimmel (D66), Noorman-den Uyl
(PvdA), ondervoorzitter, Kamp (VVD), Essers
(VVD), Van Dijke (RPF/GPV), Bakker (D66),
Visser-van Doorn (CDA), De Wit (SP), Van der
Knaap (CDA), Harrewijn (GroenLinks), Balken-
ende (CDA), Van Gent (GroenLinks), Smits
(PvdA), Verburg (CDA), Bussemaker (PvdA),
Spoelman (PvdA), Örgü (VVD), Van der Staaij
(SGP), Santi (PvdA), Wilders (VVD), Snijder-
Hazelhoff (VVD), Depla (PvdA), Bolhuis (PvdA).

Plv. leden: E. Meijer (VVD), Van Ardenne-van
der Hoeven (CDA), Giskes (D66), Kortram
(PvdA), Blok (VVD), Van Blerck-Woerdman
(VVD), Van Middelkoop (RPF/GPV), Van Vliet
(D66), Stroeken (CDA), Marijnissen (SP),
Eisses-Timmerman (CDA), Vendrik (Groen-
Links), Mosterd (CDA), Rosenmöller (Groen-
Links), Schoenmakers (PvdA), Dankers (CDA),
Wagenaar (PvdA), Middel (PvdA), Weekers
(VVD), Van Walsem (D66), Oudkerk (PvdA), De
Vries (VVD), Klein Molekamp (VVD), Van der
Hoek (PvdA), Hamer (PvdA).
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trekken van IT-deskundigen? Hoe denkt men het probleem van het tekort
aan ICT’ers – 4 miljoen in 2004 – zowel in nationaal als in Europees
verband op te lossen?
Het is verheugend dat er meer aandacht komt voor het betrekken van
kandidaat-lidstaten bij de ontwikkeling van een sterker sociaal beleid. Kan
er naar aanleiding van de informele raad over gelijke kansen, meer aan-
dacht besteed worden aan uitbreiding van kinderopvang en arbeidsmarkt-
participatie van vrouwen? Het is jammer dat het onderwerp ongelijke
beloning ontbreekt in de brief aan het Zweeds voorzitterschap. Is de rege-
ring bereid concrete voorstellen te doen op dit punt, evenals ten aanzien
van kinderopvang?

Mevrouw Örgü (VVD) wijst erop dat uit de Informele raad inzake gelijke
kansen en sociale zekerheid blijkt dat het stelsel van individuele rechten in
de Scandinavische lidstaten gunstige gevolgen heeft voor de arbeids-
participatie van vrouwen. Hoe ziet dat systeem er uit? In hoeverre zijn er
mogelijkheden om de arbeidsparticipatie van allochtone vrouwen te
bevorderen? Welke ervaringen zijn hiermee in het buitenland opgedaan?
De VVD-fractie is blij dat de pensioenproblematiek op Europees niveau op
de agenda staat, met name vanwege de garantie van een harde euro. Wil
de minister hieraan aandacht besteden?
Het Zweeds voorzitterschap vraagt aandacht voor de effecten van de
demografische ontwikkeling. Gaat het daarbij alleen om onderzoek naar
de vergrijzing of worden daarbij ook de doelstellingen inzake duurzame
economische groei bezien? Kan de minister uitleggen wat er wordt
bedoeld met het monitoren van de sociale samenhang aan de hand van
indicatoren? In de werkprogramma’s van het werkgelegenheidscomité
worden adviezen verstrekt over nieuwe doelstellingen. Is het de bedoeling
dat er nieuwe richtsnoeren worden opgesteld? De VVD-fractie is daar
geen voorstander van.
De VVD pleit voor de keuze van maximaal twee onderwerpen uit het werk-
programma van het comité sociale bescherming, zodat een effectiever en
overzichtelijker behandeling mogelijk is en bureaucratie vermeden wordt.

De heer Van der Knaap (CDA) merkt op dat tijdens de informele raad
gesproken is over een uitgebreid vergelijkend Europees onderzoek naar
de factoren die ten grondslag liggen aan de loonverschillen. Wat wordt
precies onderzocht? Wat voegt dat naar verwachting toe aan de reeds
beschikbare onderzoeksresultaten in de diverse lidstaten? Als het alleen
om een vergelijking gaat, ontgaat de CDA-fractie de meerwaarde daarvan
omdat het grote probleem door de lidstaten zelf moet worden aangepakt.
Wanneer zullen de resultaten van het onderzoek beschikbaar zijn? Worden
met effectieve maatregelen, maatregelen per lidstaat bedoeld?
Wat is er afgesproken ten aanzien van het vervolg op Beijing? Welke
positie neemt de Nederlandse overheid in Europees verband ten aanzien
daarvan in? De CDA-fractie wil continuering door het centraal stellen van
sociaal-economische thema’s. Deelt de staatssecretaris het standpunt dat
met name in ontwikkelingslanden de rol van vrouwen in de economie van
onschatbaar belang is? Wat is de Nederlandse opstelling terzake?
Een van de agendapunten op de top in Stockholm is het inventariseren
van de belemmeringen voor arbeidsmobiliteit, maar het is niet duidelijk
wat daarmee precies wordt bedoeld. Klopt de veronderstelling dat het
daarbij uitsluitend gaat om de arbeidsmobiliteit in de Europese Unie? De
CDA-fractie hecht eraan te onderstrepen dat er geen behoefte is aan
afspraken in EU-verband over werving van arbeidskrachten van buiten de
Europese Unie. De Wet arbeid vreemdelingen en de regelingen inzake
derdelanders bieden voldoende ruimte om te voorzien in de vraag. Zal
deze lijn door Nederland worden ingebracht tijdens de Sociale Raad en op
de top van Stockholm? In Stockholm zal waarschijnlijk ook worden terug-
gekeken op de afspraken van de top van Lissabon. Tot welke conclusies
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leidt dat bij de regering? Worden de aanbevelingen van Lissabon
voldoende slagvaardig geïmplementeerd?
Aan welke nieuwe doelstellingen voor de strategie van EMCO (werk-
programma 2000 van het werkgelegenheidscomité) wordt door de rege-
ring precies gedacht en welke voorstellen zal de regering inbrengen in de
Sociale Raad? De CDA-fractie hecht aan de eigen verantwoordelijkheid
van lidstaten en het blijven hanteren van de open coördinatiemethoden.

Mevrouw Schimmel (D66) vraagt om een toelichting op de agenda-
punten inzake het publieke debat over veilige en houdbare pensioenen en
pensioenstelsels en inzake de arbeidsmobiliteit. Wanneer komt de
richtlijn-Bolkestein aan de orde? Op basis waarvan wordt er een open
beleidscoördinatie gevoerd?
Het niet nemen van een besluit inzake de Europese vennootschap leidt er
hopelijk toe dat de medezeggenschap een basisvoorziening wordt, omdat
lidstaten zich daaraan niet mogen onttrekken.
Ter ondersteuning van de raad bij de tenuitvoerlegging van mainstrea-
ming bepleit de Europese Commissie een opwaardering van het Raadge-
vend comité van gelijke kansen. Waarom pleit Nederland voor een inter-
disciplinaire werkgroep op hoog niveau?
De Europese Commissie heeft gepleit voor een nieuwe wereldvrouwen-
conferentie, maar dat vindt bij de lidstaten weinig weerklank. Wat is het
standpunt van Nederland?

De minister deelt mee dat het streven erop is gericht om door open
coördinatiemethoden beleid te ontwikkelen. Dat geldt bijvoorbeeld voor
het zichtbaar maken van loonverschillen. Het gaat om een benchmark, een
vergelijking tussen landen, gericht op het van elkaar leren en op afstem-
ming, in het belang van een brede Europese gemeenschap. Hetzelfde
geldt voor de pensioenen. Er zijn enorme verschillen in de pensioen-
stelsels. Nederland komt er nog goed af, omdat er behoorlijk gespaard is.
Het agendapunt is niet alleen opgevoerd vanwege de harde euro, maar
ook met het oog op de hardheid van de pensioenen zelf. Het doel is
toekomstige tendensen beter te kunnen voorspellen. Die inzichten zijn ook
van belang voor nationale hervormingen. Er wordt een eerste aanzet
gegeven waarna vervolgens nagegaan zal worden welke strategieën er de
komende jaren gevolgd moeten worden.
Ten aanzien van de sociale zekerheid in brede zin wordt geprobeerd om
een vergelijking tussen landen te maken. Al enige tijd houden werk-
groepen zich bezig met het ontwikkelen van indicatoren. Er worden geen
nieuwe richtsnoeren ontwikkeld. In Nice en Lissabon zijn strategieën
ontwikkeld en is een aantal doelstellingen geformuleerd. Het is de bedoe-
ling dat bestaande afspraken worden uitgewerkt.
Wat de mobiliteit in Europa betreft, heeft de SER in een advies een aantal
voorstellen gedaan. In dat kader is tevens de vraag aan de orde hoe moet
worden omgegaan met kandidaat-lidstaten en het gebruikmaken van de
mogelijkheden die de arbeidsmarkt van andere lidstaten bieden. Ook
wordt geadviseerd over het wegnemen van knelpunten die de mobiliteit
over en weer in de weg kunnen staan. Nadat het kabinet een standpunt
heeft ingenomen, zal daarover met de Kamer van gedachten worden
gewisseld. Er zal spoedig een reactie komen, waarin ook de problematiek
van ICT’ers aan de orde is. ICT’ers worden toegelaten als er geen prioritair
aanbod is, dat wil zeggen dat men eerst in Nederland zoekt, vervolgens in
Europa en ten slotte in derde landen. Aan toestemming is de voorwaarde
verbonden dat er door training, scholing en begeleiding opvolging van de
tijdelijke kracht mogelijk is. De problematiek doet zich in vele Europese
landen voor, dus een oplossing op dat niveau is gewenst.
De ontwerprichtlijn-Bolkestein komt waarschijnlijk aan de orde in de
commissie voor Financiën.
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Het akkoord inzake de Europese vennootschap is een doorbraak. Na het
oordeel van het Europees Parlement volgt de formele goedkeuring.

De staatssecretaris meldt dat in aanvulling op de thema’s open coördi-
natie, benchmark en indicatoren, arbeid en zorg met nadruk onderdeel
uitmaken van het Nederlandse standpunt ter voorbereiding van Stock-
holm. Er is op de Informele raad uitvoerig gesproken over de verdere
ontwikkeling van indicatoren verbonden aan gelijke kansen. In het kader
van de open coördinatie zullen indicatoren ontwikkeld worden inzake
ongelijke betaling mannen en vrouwen en de voortgang op dat punt in
Europa. Uit een verdiepende analyse van de problematiek van de onge-
lijke betaling en de horizontale segregatie op de arbeidsmarkt is naar
voren gekomen dat er nog onvoldoende handvatten zijn. In de Informele
raad is gesproken over een effectief beleid.
In de Scandinavische landen zijn de systemen, zowel fiscaal als op het
punt van de sociale zekerheid, meer geïndividualiseerd dan in de Midden-
en Zuid-Europese landen. De staatssecretaris is niet op de hoogte van de
precieze inhoud ervan.
De arbeidsparticipatie van allochtone vrouwen is niet expliciet besproken.
Het thema van de informele raad was de ongelijke behandeling tussen
mannen en vrouwen. In het kader van de ontwikkeling van transnationale
projecten binnen het subsidieprogramma inzake gelijke kansen heeft de
staatssecretaris een afspraak gemaakt met de minister van educatie en
werkgelegenheid in het Verenigd Koninkrijk om op het terrein van de
horizontale segregatie gezamenlijk een project te ontwikkelen. Polen is
een van de landen die daarbij betrokken worden.
Nederland kiest in het kader van de voorbereiding van de mainstreaming
voor een werkgroep op hoog niveau, omdat het Raadgevend comité advi-
seert en verbonden is aan de Commissie. De lidstaten willen dat main-
streaming zich ook richt op de raden. Vandaar dat er consensus is bij de
lidstaten over het ontwikkelen van dit proces aan de hand van het sterker
instrument van een werkgroep op hoog niveau, als een traject van de
lidstaten en niet van de Commissie. Het Raadgevend comité is altijd
bedoeld geweest om advies te geven aan de Europese Commissie over
subsidieprogramma’s en toekenningen van subsidies.
Er is weinig animo voor een wereldvrouwenconferentie, omdat in New
York net de follow-up aan de orde is geweest van Beijing. Iedereen is toe
aan de uitvoering van de actiepunten. Het kabinet wil nagaan of de
volgende follow-up van Beijing gecoördineerd kan worden met die van
Cairo en van Kopenhagen. Het risico moet vermeden worden dat een
aantal landen probeert de afspraken terug te draaien.

De voorzitter van de algemene commissie voor Europese Zaken,
Patijn

De voorzitter van de vaste commissie voor Sociale Zaken en Werkgelegen-
heid,
Terpstra

De griffier van de vaste commissie voor Sociale Zaken en Werkgelegen-
heid,
Nava
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